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l'aleshores ministre Albert Esteve i la proposta no va 

arribar al Govern. Al document corresponent de 

l’expedient hi consta “Posposat”. Els membres de la 

darrera Comissió van ser [segons Edicte del 23-10-

2013 pel qual es fa pública la composició de la 

Comissió de Toponímia d’Andorra (BOPA 30 

d’octubre)]: 

“Presidència: Joan Sans Urgell, cap del Servei de 

Política Lingüística, del Ministeri de Cultura. 

Vicepresidència: Sara Pijuan Gordo, cap de l’Àrea de 

Cartografia, del Ministeri d’Economia i Territori. 

Representant de l’Institut d’Estudis Andorrans: 

Ramon Sistac Vicén (membre de la Secció Filològica 

de l’IEC) 

Representant del Comú de Canillo: Martí Salvans 

Abetlla  

Representant del Comú d’Encamp: Cristina Torres 

Mañas  

Representant del Comú d’Ordino: Anna Call 

Parramon  

Representant del Comú de la Massana: Montse 

Checa Granja  

Representant del Comú d’Andorra la Vella: Albert 

Villaró Boix 

Representant del Comú de Sant Julià de Lòria: 

Teresa Rodrigo Monsonís  

Representant del Comú d’Escaldes-Engordany: Josep 

M. Canut Esteva  

Representant del Servei d’Arxius: Susanna Vela 

Palomares  

Representant del Servei de Política Lingüística: 

Berta Subietas Saumell  

Representant de l’Àrea de Cartografia: Fidel Bonet 

Vilela  

La durada del mandat és de tres anys comptats a 

partir de la data de publicació del nomenament.” 

4. Té intenció Govern d’aprovar i publicar la 

proposta definitiva del Nomenclàtor? 

El Nomenclàtor de toponímia andorrana va ser 

aprovat pel Govern en la sessió del dia 13 d’octubre 

del 2010, i publicat al BOPA el dia 20 d’octubre del 

2010, núm. 60, any 22. Per tant, aquesta toponímia 

és l’oficial fins a la data d’avui. 

Com a ministra de Cultura, no he considerat 

necessari ni convenient tornar a revisar una feina 

interdisciplinària correctament feta, que va generar 

tants consensos, que va costar temps i esforç 

d’elaborar, i elaborada amb rigor científic (i, a més, 

amb tots els recursos interposats guanyats en totes 

les instàncies). 

És cert que queden alguns serrells per tancar, i 

alguns costaran de tancar; com passa, d’altra banda, 

en totes les toponímies del món. Personalment, 

penso que els topònims són paraules que ens 

vinculen a una terra i és normal que generin 

sentiments intensos, i que de vegades causin 

divergències d’opinions. El temps ho acabarà 

normalitzant, bé per l’ús o bé per la pèrdua d’interès 

en qüestions de vegades paral·leles a la toponímia 

pròpiament dita. D’altra banda, el nomenclàtor és, 

per definició, una eina viva ja que sempre van 

apareixent nous topònims. 

Actualment, caldria que la presidència de la 

Comissió de Toponímia iniciés els tràmits per a la 

renovació dels representants de la CTA, i un cop 

nomenats i publicats al BOPA, es reunís per 

actualitzar el Nomenclàtor amb les noves 

incorporacions i/o modificacions i/o supressions dels 

darrers 2 anys, i es plantegés una nova publicació 

digital i, si escau, en paper, tot i que aquesta darrera 

opció a hores d’ara ja no és tan aconsellable. 

La renovació de la CTA no és urgent, tot i que seria 

preferible que cada cert temps, posem cinc anys, es 

reunís per examinar els nous topònims, o bé 

examinar propostes que hagin sorgit de nous estudis 

toponímics sectorials, etc. 

Edicte 

El síndic general, d’acord amb les previsions de 

l’article 90 del Reglament del Consell General, 

Disposa 

Publicar la resposta del Govern a les preguntes 

formulades pel M. I. Sr. Ferran Costa Marimon, 

conseller general del Grup Parlamentari Liberal, per 

escrit de data 31 de maig del 2018, relatives als 

entorns de protecció, publicades en el Butlletí del 

Consell General número 49/2018, de data 1 de juny. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 14 de setembre del 2018 

Vicenç Mateu Zamora  

Síndic General 

Ministeri de Cultura Joventut i 

Esports 

Preguntes escrites al Govern  

(Reg. Núm. 797) 

Preguntes escrites al Govern que es formulen en 

relació als entorns de protecció Reg. Núm. 797, 
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formulades pel M. I. Sr. Ferran Costa Marimon, 

conseller general del Grup Parlamentari Liberal 

Resposta escrita a les preguntes efectuades el 31 de 

maig del 2018 pel MI Sr. Ferran Costa Marimon, 

conseller general del Grup Parlamentari Liberal, en 

relació als entorns de protecció, registrades amb el 

núm. 797. 

El Sr. Ferran Costa pregunta si el Ministeri de 

Cultura té la intenció de revisar els perímetres 

cautelars dels entorns de protecció al voltant dels 

monuments? En cas afirmatiu, què és el que motiva 

aquesta revisió i en quin sentit es vol revisar? En 

quin estat es troba aquesta revisió? Quants i quins 

nous entorns de protecció pretén el Ministeri 

concloure durant el 2018? 

Una de les tasques encomanades que té en curs el 

Ministeri de Cultura, Joventut i Esports és la revisió 

dels entorns cautelars al voltant dels monuments que 

figuren en l’annex de la Llei 09/2003 del patrimoni 

cultural d’Andorra, amb l’objectiu d’anar procedint a 

la publicació dels entorns de protecció definitius, 

com és el cas de l’entorn de protecció de Sant Serni 

de Llorts, recentment publicat. 

El Ministeri de Cultura no té les competències per 

modificar els perímetres cautelars, com bé sabeu, tot i 

que sí que pot fer una proposta tècnica argumentada 

en aquest sentit a la Comissió legislativa encarregada 

de la Cultura perquè proposi de modificar, si així ho 

considera oportú, la Llei del patrimoni cultural. Dit 

això, el Ministeri de Cultura no té la previsió de fer 

aquesta proposta tècnica. És en el marc del debat 

intern del Consell Assessor del Patrimoni que s’han 

fet diverses i repetides vegades suggeriments al 

Ministeri en el sentit que vistos els diversos perímetres 

que han estat en vigor els darrers anys (100 metres 

primer i 20 metres, després) i davant la dificultat 

tècnica d’aplicar aquestes distàncies per igual en 

entorns tan diversos, seria tal vegada més pràctic 

assignar una distància a cada entorn. 

Els membres del Consell Assessor del Patrimoni 

coincideixen a assenyalar la insuficiència manifesta 

dels 20 metres del perímetre cautelar, la zona 1. Pel 

que fa a la zona 2, depèn de l’administració comunal 

de què es tracti, i el Ministeri s’ha de limitar a fer 

recomanacions que poden no ser acceptades. 

En un entorn, una de les característiques que es 

tenen en compte són les visuals. I les visuals es 

consideren cap al monument i des del monument, 

així com altres factors i elements d’interès, i sobretot 

el poble, o les cases, que acompanyen el monument. 

Una església d’un poble no té sentit sense el poble 

que l’ha construït. 

Poso a la seva consideració, Sr. Costa, de fer un 

debat d’aquestes característiques en aquest hemicicle 

amb voluntat constructiva per mirar d’avançar en 

aquest tema tan complex. 

Per facilitar la tasca tècnica d’elaboració i redacció 

dels entorns, el Ministeri va signar fa uns mesos un 

acord de col·laboració amb el Col·legi Oficial 

d’Arquitectes d’Andorra, destinat a la revisió del 

procediment de treball i a l’organització d’una 

formació adreçada als arquitectes del país interessats 

en la redacció d’entorns de protecció, la qual es 

portarà a terme el darrer trimestre d’aquest any. 

Enguany s’ha prioritzat aquest treball i un cop 

finalitzada la formació es reprendrà l’externalització 

de la redacció d’entorns de protecció, tal com es 

veurà reflectit a la partida corresponent del 

pressupost 2019 (250.000€ per a 4 o, com a màxim, 

5 entorns). 

El que motiva la revisió o modificació dels actuals 

entorns de protecció cautelars és la legislació vigent: 

la Llei 15/2014 de modificació de la Llei del 

patrimoni cultural d’Andorra, en el punt 1 de la seva 

Disposició transitòria estableix que: “Mentre no 

hagin estat delimitats expressament, es consideren 

entorns de protecció dels monuments declarats en 

virtut de la disposició addicional primera els espais 

compresos dins un radi de vint metres comptats dels 

del perímetre exterior del monument.” 

El que s’està fent de forma progressiva és passar 

d’aquest entorn cautelar a l’entorn definitiu que està 

definit a l’article 12 de la llei esmentada, i que 

consisteix en dos zones: una zona 1 o zona 

d’acompanyament i una zona 2 o zona preventiva. 

Els criteris que han de regir sobre les intervencions 

en el monument o el seu entorn, per la zona 1 són 

d’obligat compliment. Pel que fa als criteris en les 

intervencions en la zona 2 o preventiva tenen forma 

de proposta al Comú, i només són vinculants i 

executius si el comú decideix acceptar-los i 

incorporar-los al seu planejament urbanístic. 

En l’actualitat hi ha publicats un total d’11 entorns 

de protecció definitius, que corresponen a 13 

monuments o a zones arqueològiques i a un paisatge 

cultural, la vall del Madriu-Perafita Claror. Els dos 

darrers entorns a ser publicats han estat el dels 

santuaris vell i nou de Meritxell, l’any passat, i el de 

l’església de Sant Serni de Llorts, enguany. 

La complexitat administrativa de tot el tràmit de 

publicació d’un entorn (cal tenir en compte que 

només el període d’al·legacions ja és de 9 mesos) 

allarguen necessàriament tot el procés. Amb les 

dimensions i els recursos que s’hi destinen és 

materialment impossible completar quatre entorns 

en un any. Potser les previsions han estat sempre 

massa optimistes, vist el volum de “feina” tècnica i 

política que implica un entorn, tant de recerca, com 

d’inventari, com de delimitació, com de converses 
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amb els veïns afectats, com de negociacions amb les 

administracions, etc. 

Dit això, per a aquest any ens agradaria publicar 2 

nous entorns de protecció definitius: el de l’església 

de Sant Marc i Santa Maria i el de l’església de Santa 

Eulàlia d’Encamp. 

Andorra la Vella, 10 de setembre del 2018 

Edicte 

El síndic general, d’acord amb les previsions de 

l’article 90 del Reglament del Consell General, 

Disposa 

Publicar la resposta del Govern a les preguntes 

formulades pel M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora, 

conseller general del Grup Parlamentari Mixt, per 

escrit de data 4 de juny del 2018, relatives a l’ús de 

la sal en el conjunt de la xarxa viària durant les 

nevades i els períodes d’hivern, publicades en el 

Butlletí del Consell General número 50/2018, de 

data 5 de juny. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 18 de setembre del 2018 

Vicenç Mateu Zamora  

Síndic General 

Resposta a la petició a la demanda 

d’informació formulada en data 4 de 

juny del 2018 pel M. I. Sr. Víctor 

Naudi Zamora, conseller general del 

Grup Parlamentari Mixt 

(Socialdemocràcia i Progrés), en relació 

a l’ús de la sal a la xarxa viària durant 

les nevades i els períodes d’hivern 

Petició: 

El M. I. Víctor NAUDI ZAMORA, Conseller 

General del Grup Parlamentari Mixt 

(Socialdemocràcia i Progrés), demana al Govern 

que d’acord amb el que disposa l’article 5 del 

Reglament del Consell General, en el millor 

termini li siguin facilitades les informacions 

següents: 

“1.- Quina és la quantitat total de sal o altres 

productes que el Govern ha destinat durant els anys 

2015, 2016 i 2017 per a repartir sobre l’asfalt del 

conjunt de la xarxa viària del país, amb els mitjans 

propis i també la part subministrada als Comuns i 

repartida per aquests? 

2.- Fa el Govern un seguiment i un estudi acurat de 

la qualitat de l’aigua del conjunt dels rius i més 

especialment dels rius Valira d’Orient, Valira del 

nord, Riu d’Arinsal, Riu d’Ordino i Gran Valira? 

3.- Disposa el Govern de dades concretes dels 

compostos químics de l’aigua la seva evolució per 

mesos al llarg dels anys 2015, 2016 i 2017 dels rius 

citats en l’apartat anterior? 

4.- Quins són els resultats d’aquestes dades? 

5.- Té constància el Govern d’afectacions a la fauna 

aquàtica i piscícola a conseqüència dels alts nivells 

de salinitat de l’aigua, i quin seguiment en fa? 

6.- Té constància el Govern si les escorrenties 

d’aigua salada afecten en menor o major quantia les 

estructures de formigó del conjunt dels ponts de la 

xarxa viària? 

7.- En aquest darrer supòsit quin seguiment en fa, i 

quines mesures i quins costos això suposa? 

8.- Té el Govern previst un altre mitjà alternatiu que 

l’ús indiscriminat de la sal per a disminuir els riscos a 

la xarxa viària per causes de gel durant els mesos 

d’hivern?” 

En resposta a la demanda d’informació: 

En relació al primer apartat de la demanda: 

L’Àrea de conservació i explotació de carreteres 

(COEX) del Ministeri d’Ordenament Territorial 

utilitza com a fundent del gel i la neu de les calçades 

de la xarxa viària (a l’igual que la resta de països del 

nostre entorn), o bé sal sòlida o bé sal sòlida 

humidificada prèviament amb salmorra (la salmorra 

és aigua amb sal dissolta). El Govern adquireix la sal 

per al COEX sempre en forma de sal sòlida. La 

salmorra és fabricada a les pròpies instal·lacions del 

COEX mitjançant la dissolució de sal en aigua, en 

proporcions predefinides i acuradament controlades, 

mitjançant unes màquines específiques per a aquesta 

funció (“centrals de salmorra”) 

La quantitat total de tones adquirida pel Govern les 

darreres temporades hivernals ha estat la següent: 

TEMPORADA 2014-15   4.852,26 Tm 

TEMPORADA 2015-16   3.284,24 Tm 

TEMPORADA 2016-17   4.607,74 Tm 

TEMPORADA 2017-18   6.861,94 Tm 

La quantitat de sal que el Govern ha subministrat als 

comuns és una dada sobre la que no existeix una 

precisió total, perquè moltes càrregues que efectuen 

els comuns no poden quedar enregistrades pel 


